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Slovo šéfredaktora

Milí Hornobřízáci,

při přípravě tohoto vydání městského 
zpravodaje redakci těší pestrost témat, která 
se nám podařilo zpracovat.

Nejvýznamnější akcí ledna bylo slavnost-
ní setkání věnované Zdeňku Bláhovi, který 
v prosinci oslavil své 95. narozeniny. Pořad 
s názvem „Zdeněk Bláha 95“ se odehrál  
v Klubu Horní Bříza a byl naplněn úctou  
k tomuto významnému rodákovi, jehož život 
a tvorba stále inspirují nejen hudebníky, ale  
i celou naši komunitu. 

Další inspirativní příběh nám přináší tři-
náctiletá Eliška Horáčková, talentovaná jezd-
kyně, která se věnuje drezuře koní na profe-
sionální úrovni. V rozhovoru Jess Kuttové se 
dozvíte, jak se k tomuto elegantnímu, ale ne-
smírně náročnému sportu dostala, co obnáší 
její tréninky a jaké úspěchy už stihla nasbírat.

Vzpomeňme na dubnové události roku 
1945, kdy na hornobřízském nádraží zastavil 
transport smrti. Připomeňme si příběh no-
vorozenců narozených v tomto děsivém vla-
ku, odvaha místních obyvatel, kteří vězňům 
pomáhali i přes velké nebezpečí, a důležitost 
zachování paměti o těchto událostech.

Přeji vám příjemné čtení a krásné jarní 
dny!

Ladislav Čech 
šéfredaktor 

Hornobřízský zpravodaj 1/2025RADNICE



- 3 -

Úvodní slovo starosty města Horní Bříza 
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V lednu jsme úspěšně dokončili výměnu veřejného osvět-
lení včetně vyúčtování, kdy se nám podařilo získat dotaci ve 
výši 2 860 109 Kč. Zimní období využíváme k údržbě zeleně, 
proto proběhlo pokácení napadených nebezpečných dřevin 
v parku před starou školou a poštou. Kácení nebezpečných 
dřevin probíhá v sídlištích jak ve spodní, tak horní části města. 
Rád bych v této souvislosti pochválil velice profesionální spo-
lupráci s ekologickým spolkem pod vedením Marka Hanzy.

S velkou radostí vám chci sdělit nové informace o slibova-
ném nákupním centru pod benzinovou stanicí. Developer nás 
informoval o průběhu prací. V současné době se projektuje 
stavba nákupního centra s parkovací plochou, přičemž zahá-
jení výstavby je plánováno na únor 2026. Ve 2. etapě je v plánu 
na pozemku výstavba 3 bytových domů včetně parkovacích 
míst. Součástí tohoto záměru je vybudování nového parku, 
který bude přiléhat k bytovým domům. Plocha u nákupního 
centra a parkovišť bude osazena vhodnými dřevinami, které 
zajistí příjemné zastínění. V současné době bylo již  prove-
deno polohopisné a výškopisné zaměření celého pozemku  
a uskutečněn geologický průzkum pod zamýšlenými objekty. 

Dalším záměrem v rámci města je vybudování ruční au-
tomyčky u benzinové čerpací stanice. Soukromý investor má 
v plánu vybudovat čtyři kóje pro mytí osobních automobilů. 
V současnosti probíhají úkony pro získání stavebního povo-
lení.

V nejbližší době nás čeká výběrové řízení na zhotovitele 
zateplení obvodového pláště Kulturního domu Klub. Zámě-
rem je zateplení fasády s keramickým obkladem pro zacho-
vání autenticity a jedinečného stylu. Součástí renovace bude  
i zrestaurování uměleckých plastik a oprava schodiště. Na zá-
kladě dotazů a připomínek, zejména ohledně vytápění, jsme 
provedli kontrolní měření teploty ve všech prostorách budo-
vy. Měření potvrdilo, že teploty odpovídají normě ČSN, která 
stanovuje požadované hodnoty pro jednotlivé místnosti ve-
řejných budov. Proto apeluji na návštěvníky akcí, aby své při-
pomínky během akce řešili přímo s pořadateli. Město Horní 
Bříza nemůže zasahovat do smluvních podmínek mezi provo-
zovatelem a pořadatelem akce a nenese odpovědnost za jejich 
dohodu, včetně podmínek teplotního komfortu.

Pro letošní rok máme připraveno mnoho projektů, o kte-
rých vás budu informovat v dalších číslech Hornobřízského 
zpravodaje podle jejich aktuálnosti.

David Kapr 
starosta města

Vážení spoluobčané,

od 2. ledna 2025 ordinuje nový praktický lékař MUDr. On-
dřej Kalvoda, který nahradil končící dlouholetou praktickou 
lékařku MUDr. Jaroslavu Voříškovou, které bych chtěl srdeč-
ně poděkovat za její dlouholetou péči o občany nejen Horní 
Břízy, ale i širokého okolí. Jsem velice pyšný na to, že se nám 
daří získávat nové lékaře do našeho města. Snažíme se pro 
lékaře i veřejnost postupně zmodernizovat ordinace, proto  
v letošním roce plánujeme dokončení 3. etapy rekonstruk-
ce ordinace dětské lékařky. V zubní ordinaci a interně bude 
vyměněna podlahová krytina ve všech prostorách. V květnu 
bude kompletně zrekonstruována ordinace a čekárna praktic-
kého lékaře. 

Pohodlná úhrada poplatku za obecní systém odpadového hospodářství
Ve svém mobilním bankovnictví nascanujte tento QR kód, doplňte variabilní symbol a do poznámky uveďte 
jména osob, za které platíte.

Variabilní symbol se skládá:
u bytových domů z čísla popisného+čísla bytu+25 (např. dům č. p. 800, byt 24 ve tvaru 8002425)
u rodinných domů  z čísla popisného+25 (např. dům č. p. 9 ve tvaru 925)
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obsazené jedno místo, počítáme s jeho rozšířením, a proto se 
případní zájemci mohou obrátit na moji osobu. Více informa-
cí k tomuto projektu naleznete na webových stránkách MP: 
https://policie.hornibriza.eu/aktuality/.

 Dále bych Vás chtěl seznámit s další informací  
z oblasti činnosti MP. Jak jsem zjistil z příspěvků na sociál-
ních sítích, tak mnoho z Vás neví, že MP v počtu 5 strážníků 
nemůže zajišťovat nepřetržitou službu a že strážníci mohou 
zakročovat jen v rámci katastrálního území města nebo v ob-
cích, se kterými má město uzavřenou Veřejnoprávní smlouvu 
na činnost MP (Tatiná, Nekmíř). Proto jsou služby plánovány 
nepravidelně a v některých případech se musí Vaše požadav-
ky přesměrovat na místně příslušné oddělení Policie ČR. Ke 
kontaktu mimo službu je možno využít e-mail: policie@hor-
nibriza.cz. Pokud však věc nesnese odkladu, je nutné obrátit 
se na Policii ČR - Obvodní oddělení Třemošná (tel.: 974 327 
721), kam město Horní Bříza okrskově spadá, nebo přímo na 
tísňovou linku Policie ČR 158. 

I nadále v rámci preventivních akcí připravujeme besedy  
v místních mateřských školách a základní škole. 

Závěrem si dovolím opět podotknout, že se můžete kdy-
koliv obrátit na naše strážníky nebo přímo na mou osobu  
s jakýmkoli problémem.

Přeji Vám mnoho úspěšných a poklidných dnů.

František Dobrý 
vedoucí strážník 

14. 11. 2024 – Hlídka MP vypátrala majitele vraku moto-
rového vozidla stojícího na pozemku města a zajistila jeho 
odklizení.

17. 11. 2024 – Strážníci přijali oznámení ženy o jejím napa-
dení manželem, pro podezření z možného domácího násilí si 
věc převzala do šetření PČR.

19. 11. 2024 – Hlídka vyjíždí na oznámení špatných sou-
sedských vztahů a schválností v bytovém domě. Obě strany 
byly poučeny, že pokud jejich neshody budou pokračovat, 
spor bude předán příslušnému správnímu orgánu. /k tomu-
to strážníci dodávají, že je vždy lepší vyřešit sousedské spory  
v rámci bytového domu než cestou represivních složek  
a správních orgánů/

20. 11. 2024 – Strážníci poskytli první pomoc a přivolali 
RZS starší ženě, která upadla na zem a nedokázala se sama 
zvednout.

24. 11. 2024 – Všímavá občanka oznámila hlídce MP po-
dezřelou osobu, která se pohybovala okolo vozidla s poško-
zeným oknem na straně řidiče – strážníci zjistili, že se jedná 
o majitele vozu, který si své vozidlo kontroluje, než jej dá do 
opravy.

25. 11. 2024 – Hlídka MP zastavila vozidlo, které řídil ne-
poučitelný místní občan, který má opakovaně vysloven zákaz 

Zápisky Městské policie Horní Bříza
řízení motorových vozidel. Pro podezření ze spáchání trest-
ného činu byl muž předán PČR. Pachatel byl tak otrlý, že mu 
nevadil ani kamerový systém města, který jeho jednání zazna-
menal, záznam bude sloužit jako důkazní prostředek. 

9. 12. 2024 – Bezohlednost řidiče motorového vozidla, 
který své vozidlo zaparkoval přímo na přechodu pro chodce, 
ocenili strážníci blokovou pokutou. 

16. 12. 2024 – Hlídka MP přijala telefonické oznámení  
o možném demolování nábytku v jednom z bytů v bytovém 
domě. Po příjezdu na místo bylo sděleno obyvatelkou toho-
to bytu, že její syn rozbil sklenici, což je u nich zcela běžné,  
a jinak k žádnému demolování nedochází.

16. 12. 2024 – Strážníci na žádost RZS vyjíždí, aby provedli 
u jedné ošetřované osoby orientační vyšetření na přítomnost 
alkoholu – dechová zkouška byla negativní.

19. 12. 2024 – Od řidiče autobusu bylo přijato oznámení, 
že na autobusové zastávce Sluneční údolí stojí zaparkované 
překážející vozidlo s řidičem uvnitř. Hlídka na místě zjistila, 
že řidiči zrovna tady došel benzín a čeká na kamaráda, který 
mu jej doveze, což se také ještě za přítomnosti hlídky MP 
stalo a zastávka byla opět uvolněna. 

Vážení občané,
předem mého úvodního slova bych Vás chtěl touto cestou 

informovat o jedné novince z oblasti bezpečnosti. Městská 
policie aktuálně realizuje nový projekt s názvem „Dopravní 
asistent Městské policie Horní Bříza“. Projekt je zaměřen na 
zvýšení bezpečnosti a plynulosti silničního provozu na pře-
chodech pro chodce na území města Horní Bříza, a to před 
Masarykovou ZŠ a v prostoru nástupů do hromadné dopravy, 
kde se pohybují školáci. S dopravním asistentem MP se bude-
te prioritně setkávat před školními zařízeními v dopoledních 
hodinách před začátkem výuky a v odpoledních hodinách při 
odchodu žáků a mládeže ze školních zařízení, zejména Masa-
rykovy základní školy a obou mateřských škol. Zatím máme 

Slovo vedoucího strážníka městské policie
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Pingpongový turnaj – sobota 15. 3. 2025 od 9 hodin v sokolovně (registrace od 8:30)

Muzikanti z jižních Čech (koncert dechovky) – neděle 16. 3. 2025 od 15 do 18 hodin v KD Klub

Velikonoční jarmark – neděle 13. 4. 2025 od 12 do 17 hodin před sokolovnou

Veselá trojka Pavla Kršky – neděle 27. 4. 2025 od 15 do 18 hodin v KD Klub

Oslavy osvobození (výstava vojenské techniky) – v květnu (den bude upřesněn) před sokolovnou

Pivní slavnosti – sobota 24. 5. 2025 od 15 do 23 hodin před sokolovnou 

Změny programu vyhrazeny. Akce organizuje Kulturní a sportovní komise města Horní Bříza. Podněty a připomínky mů-
žete zasílat na e-mail kultura@hornibriza.cz. Aktuální a podrobné informace o akcích najdete na webu města v sekci  volný čas 

- kulturní a sportovní akce. 

Přehled nadcházejících akcí

01. 01. 2025 – Hlídka vyjíždí ke sporu skupinky osob, který 
vznikl z důvodu odpálení zábavné pyrotechniky. Věc si do 
svého šetření pro podezření z fyzického napadení převzala 
PČR.

01. 01. 2025 – Žádost PČR o asistenci při hledání klienta 
DOZP, který se nevrátil z vycházky. Vše dobře dopadlo, kli-
ent se našel v obci Trnová. 

02. 01. 2025 – PČR požádala o spolupráci při pátrání po 
muži, který fyzicky napadl svoji matku. Muže se podařilo za-
držet druhý den a byl ze strany PČR na deset dní vykázán ze 
společného bytu.

13. 01. 2025 – Strážníci přijali oznámení, že v ulici K Za-
stávce leží na zemi starší muž. Hlídka poskytla muži první 
pomoc, přikryla jej dekou a přivolala RZS, která si muže pře-
vzala do své péče.

23. 01. 2025 – Hlídka MP vyjíždí do místního obchodu, 
kde došlo ke krádeži zboží ze strany pachatele, kterého mají 
chyceného na místě. Strážníci zjistili, že starší muž toho má na 
svědomí již více a jeho skutek vyřešili pokutou.  

27. 01. 2025 – Strážníci poskytli muži pomoc formou 
nastartování jeho vozidla přes startovací kabely služebního 
vozu.

27. 01. 2025 – Veliké štěstí měl muž, který přecházel že-
lezniční přejezd v době, kdy svítilo červené světlo a závory 
se nacházely již v dolní poloze. Sotva přešel, tak se po trati 
prohnal rychlík. Strážníci muže za jeho protiprávní čin ocenili 
pokutou.

28. 01. 2025 – Hlídka MP vyjíždí do místního obchodu, 
kde došlo ke krádeži zboží. Dle kamerového záznamu byl 
ustanoven pachatel, jednalo se o žáka místní základní školy, 
který vzhledem k věku není trestně odpovědný. Projednáno  
s rodiči a byla informována ZŠ. 

04. 02. 2025 – Strážníci řešili zaslání nevhodné až vulgární 
SMS žákyni místní základní školy. Cestou PČR bylo zjištěno, 
že odesílatel se překlepl v čísle adresáta a je z druhého konce 
republiky. 

06. 02. 2025 – Hlídka zastavila vozidlo, jehož řidič se řítil  
v ulici K Trnové rychlostí 84 km/h. Za své jednání byl oceněn 
pokutou v částce 2 500,- Kč. – rekordman období

07. 02. 2025 – Hlídka přijala oznámení o muži ležícím na 
chodníku v ulici U Husa. Muž byl v podnapilém stavu a hlídce 
uvedl, že na chodníku usnul. Vzhledem k tomu, že muž byl 
ještě schopen vlastní chůze, tak jej strážníci doprovodili do 
místa bydliště a předali jeho přítelkyni. 

11. 02. 2025 – Strážníci odchytili volně pobíhajícího psa, 
kterého následně předali majitelům a poučili je, aby svého psa 
proti útěku lépe zabezpečili. 

strážníci městské policie 
Foto: archiv městské policie

mailto:kultura@hornibriza.cz
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Horní Bříza - 30leté město - díl třetí
K 30 letům od jmenování Horní Břízy městem jsem se rozhodl zpra-

covat do našeho zpravodaje  několik příspěvků kronikáře o podstatných 
změnách, které se v našem městě za uplynulých „městských“ třicet let 
odehrály.

Ve zpravodaji 3/2024 jsme nahlédli do vývoje politického života 
politických stran a zájmových organizací, seznámili jsme se s výsled-
ky voleb do prvého městského zastupitelstva, se změnami v poměrném 
zastoupení stranických a nezávislých kandidátek v komunálních vol-
bách 1998–2022. Příspěvek v čísle 4/2024 byl věnován vývoji složení 
zastupitelstva, rady města, zvoleným starostům, ustaveným komisím  
a vývoji struktury městského úřadu.

V této kapitole se pokusím zachytit vývoj hospodaření města, statis-
tiku obyvatelstva a rozvoj infrastruktury v našem městě, neboť péče o ni 
výrazně ovlivňuje kvalitu bydlení a života jeho obyvatel. 

Hospodaření města
Město je rozpočtovou organizací a jeho finanční hospo-

daření podléhá zákonu o rozpočtových pravidlech územních 
rozpočtů, řídí se schváleným rozpočtem a střednědobým vý-
hledem rozpočtu.

Rozpočet města tvoří příjmy, výdaje a ostatní operace včet-
ně tvorby a použití peněžních fondů. Ovlivňují jej jak výno-
sy ze svěřených, sdílených daní většinově z příjmů fyzických  
a právnických osob a daně z přidané hodnoty, (rozdělují se 
mezi jednotlivé úrovně veřejných rozpočtů a obcím patří na 
těchto daních zákonem určený podíl), tak výnosy z místních 
daní, poplatky, dotace, příjmy a výdaje obecního rozpočtu, 
které souvisejí se zajišťováním veřejných statků, plánování 
investičních potřeb, výdaje na sociálně-ekonomický rozvoj 
obce. 

Pro ilustraci uvádím, že v roce 1994, kdy se Horní Bříza 
stala městem, činily v rozpočtu města příjmy přibližně 27 mil. 
Kč a výdaje 25,5 mil. Kč.

Na přelomu milénia a v nultých letech se příjmy a výdaje 
pohybovaly mezi 40–70 milióny korun.

Objem finančních prostředků města ovlivňovaly a ovliv-
ňují přidělené a investované dotace a kolísání počtu obyvatel. 
Např. v rozpočtovém roce 2012, kdy město přijalo dotaci na 
akci „Sanace lokality bývalé skládky a generátorovny v H. Bří-
ze“, byly příjmy ve výši 229 mil. Kč a výdaje 217,6 mil. Kč.

V roce 2013 došlo k výraznému nárůstu daňových příjmů, 
způsobila jej platnost nové vyhlášky o rozpočtovém určení 
daní. V daném roce rozpočet města vykazoval příjmy 113,6 
mil. Kč a výdaje 125,2 mil. Kč.

V posledních letech (2020–2024) se pohybovaly příjmy 
mezi 85–107 milióny Kč a výdaje mezi 78–120 milióny Kč.

Město na konci roku 2023 spravovalo městský majetek  
v hodnotě zhruba 416 miliónů Kč, z toho činil dlouhodobý 
hmotný odpisovaný 400 mil. Kč a dlouhodobý hmotný neod-
pisovaný 16 mil. Kč.

Provedená vnější analýza hospodaření města za období 

2018–2022 konstatovala, že město bylo z finančního pohledu 
stabilní. Za poslední čtyři roky (do roku 2021) uvolnilo na 
investice a opravy do mnoha oblastí celkem 121 mil. Kč. To 
představovalo 29,5 tis. Kč na obyvatele.  

Opakující se běžné příjmy města postačily k pokrytí běž-
ných provozních výdajů a stále zbývalo v roce 2021 cca  
26 mil. Kč, tj. něco přes 6 tis. Kč na obyvatele. Horní Bříza 
na konci roku 2021 prakticky neměla dluhy a na účtech bylo 
cca 82 mil. Kč. 

Město se potýká s úbytkem obyvatel, který město za po-
sledních 10 let připravil přibližně o 4 mil. Kč ročních sdíle-
ných daňových příjmů. 

Naproti tomu se za stejné období pozitivně projevil na pří-
jmech města nárůst počtu zaměstnanců pracujících na území 
města a poměrně výrazně přibylo i žáků ve školských zaříze-
ních města.

Obyvatelstvo a jeho statistika
V prvním „městském roce - 1994“ bylo k trvalému po-

bytu ve městě hlášeno 4 440 lidí. Počet zde žijících obyvatel 
kulminoval v roce 2001, kdy bylo evidováno 4 507 trvale při-
hlášených.

Od roku 2007, kdy bylo 4 471 obyvatel, počet zde bydlí-
cích obyvatel stále klesá.

V roce 2011 jsme se dostali pod hranici 4 400 a v roce 
2022 nás bylo v Horní Bříze už jen 4 091. Ke dni 31. 12. 2024 
měla Horní Bříza 4 191 obyvatel.

Hlavní investiční akce a údržby městského majetku 
v oblasti občanského vybavení, zásobování teplem, 
spravování vodní, kanalizační a plynové sítě, měst-
ských komunikací

Výčet všech stavebně investičních akcí by byl nad rámec 
možného rozsahu tohoto příspěvku. Uvedu a připomenu 
proto akce stěžejní, nejrozsáhlejší a finančně nejnákladnější.

Sanace lokality bývalé skládky a generátorovny  
v Horní Bříze

Skládka začala vznikat kolem roku 1900 s výstavbou  
a uvedením do provozu první generátorové stanice v tehdejší 
šamotce. Z černého uhlí se v ní vyráběl generátorový plyn  
k vypalování keramických výrobků. Jako odpad vznikaly deh-
tové a fenolové látky, které se na skládku spolu s jíly ukládaly 
až do roku 1971 a vytvořily tak na katastru města nežádoucí 
ekologickou zátěž.

Sanační práce probíhaly na haldě o ploše 25 250 m² a na 
místě generátorovny o ploše 2 100 m².

Vysoutěženou firmou SYNER-ELIOD servis, s. r. o., byly 
zahájeny v říjnu 2011 a ukončeny v červnu 2013. K likvidaci 
bylo odvezeno 250 tisíc tun odpadu, z toho 11 tisíc tun ze-
miny s příměsí dehtu a kontaminovaných betonových kon-
strukcí.
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Na odstranění ekologické zátěže bylo ze sdružených fi-
nančních prostředků Státního fondu pro životní prostředí, 
Plzeňského kraje a města H. Bříza vynaloženo 235 miliónů 
korun.

Penzion a dům s pečovatelskou službou
byl dokončen v roce 1994.

Supermarket
1. 12. 1997 byl otevřen deset let rozestavěný obchodní dům 

s prodejní plochou 500 m²,  ve vlastnictví ideální polovinou 
města + Jednoty, v 1. patře 13 obchůdků.

Společnost Tebyt – HB, s. r. o.
vznikla na základě Smlouvy mezi Městem Horní Bříza  

a SEPAP Rokycany. Od dubna 1997 spravuje městské byty  
a tepelné hospodářství, přičemž činnost zahájila přijetím úvě-
ru ve výši 11 mil. Kč

Masarykova základní škola
3. září 1990 byl předán do užívání první pavilon výstav-

by nového areálu školy (tzv. A1-učební) a ve školním roce 
1991/1992 začal sloužit pavilon A2 se školní jídelnou a jejím 
zázemím.

Sportovní pavilon A3 původně projektovaný s 25m plavec-
kým bazénem a modernizace pavilonu tzv. staré školy čekaly 
na dokončení.

Výuka v modernizované „staré škole“ nákladem 5,7 mil. 
Kč byla obnovena v roce 1996. Dostavba sportovního pa-
vilonu podle původního projektu s bazénem a jeho násled-
ným provozem byla uznána ve změněných polistopadových 
ekonomických podmínkách nad finanční možnosti městské-
ho rozpočtu. Projekt byl přepracován a sportovní pavilon  
s dvěma tělocvičnami, posilovnou, saunou, masérnou a škol-
ním lehkoatletickým stadionem a tenisovými kurty se dočkaly 
dokončení za 17 miliónů Kč v roce 1997.

26 miliónů Kč spolu s projektem představovala realizace 
dotačního titulu „Energetické úspory v MZŠ – zateplení“ 
(2014).

Na zřízení školní auly s divadelní scénou, nových prostor 
školní družiny, modernizace školní kuchyně a školních zá-

chodků bylo vynaloženo v „městských“ letech přes 55 mi-
liónů korun.

Klub
V letech 2000–2023 investovalo město do stavebních 

úprav a údržby Klubu celkem 28,6 miliónu Kč, a to v něko-
lika etapách, které zahrnovaly: stavební rekonstrukci, opravu 
střechy, výměnu oken a dveří, zastřešení terasy, rekonstrukci 
výměníkové stanice, sanaci základů a sklepních prostor až po 
poslední stavební obnovu (2022-2023).

Městské komunikace, chodníky, parkoviště,  
zpevněné plochy

Finančně nejnákladnějšími akcemi v této oblasti městské 
infrastruktury byly rekonstrukce Tovární ulice včetně chod-
níků, veřejného osvětlení (přes 20 mil. Kč), dotační projekt 
„Obytná zóna V Jámě“ (cca 14 mil. Kč), komunikace U Trati 
(0,4 mil. Kč), V Kolonii (6 mil. Kč), ul. Politických vězňů 
(3,25 mil. Kč), oprava silnice III/1807 (3,5 mil. Kč), oprava 
ulic Dlouhé, Nad Sokolovnou, Sportovní, ve Staré vsi.

Přibyly vybudované chodníky Pod Horami (6,8 mil. Kč),  
V Kolonii, K Trnové, rozšířena parkovací místa v sídliš-
ti (Družstevní, Borová, u Tebytu, za hasičárnou), zpevněna 
plocha u nádraží a stání pod kontejnery. 

Bylo vyasfaltováno a odvodněno hřiště u sokolovny, od-
straněna kovová lávka nad železničním přejezdem.

Vodovodní, plynové a topné rozvody, kanalizace
Zaveden vodovodní řad do Kolonie, Pod Horami, ve Sta-

ré vsi, v Tovární, opraven Na Návsi. Provedena plynofikace  
a rekonstrukce kotelny v sídlišti Na továrně (13 mil. Kč), roz-
šířen plynový řad v Třemošenské ul., K Trnové a Na Kao-
lince. Modernizace topných rozvodů (2017, 2018) přišla na 
8,8 mil. Kč.

Položena byla kanalizace Na továrně (8,2 mil. Kč) ve Staré 
vsi (6 mil. Kč), K Trnové (3,7 mil. Kč), Na Rypličce, U Sta-
dionu.

Ladislav Čása 
kronikář města Horní Bříza 

Foto: Václav Šaroch
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Kolébky ve vlaku do stanice, odkud nemělo být 
návratu

Příběh novorozenců z transportu smrti a události 
na hornobřízském nádraží v dubnu 1945

Je sobota 21. dubna 1945. Nastává večer… aprílové poča-
sí… chladno… prší…  

Na hornobřízské železniční stanici zastavuje „zvlášt-
ní vlak“.   Hodinky ukazují 20:58.

Nádraží halí tma…

Vlaková souprava je nebývale dlouhá, má 45 vozů, z toho 
15 otevřených. Převáží „cestující jedoucí na smrt“. V deseti-
metrových vagonech se tísní 3 000 vězeňkyň a vězňů…

Vypočítané osobní jízdné – jeden pfennig za kilometr – je 
účtováno přímo „pasažérům“. Ti je musí platit hotově nebo 
cennostmi, anebo je jim strženo z „výplat“. Děti mladší čtyř 
let jsou na smrt přepravovány zdarma, děti do deseti let za 
poloviční jízdné. Jízdenka pro každého je zásadně jednosměr-
ná…

V transportu jsou dva novorozenci, desetidenní a dvou-
denní, třetí se má co nevidět narodit. 

14. duben 1945 - nádraží Freiburg. Do patnácti plošino-
vých vagonů a páru krytých vozů pro přepravu dobytka byli 
nahnáni po šedesáti až osmdesáti „heftlingové“, nuceně na-

sazení na práce v tamní továrně na leteckou výrobu, 990 žen  
a několik mužů. Některé vagony měly na podlaze po kotníky 
uhelného prachu, v jiných se převážel dobytek nebo haše-
né vápno, které vězeňkyním leptalo již tak bolavé nohy. Na 
ochranu před nepohodou měli jen tenké přikrývky. Do kaž-
dého vozu byl nasazen německý dozorce s úkolem zabránit 
v útěku nebo pohledu ven z vagonu. Po cestě se k transportu 
připojovaly další vagony s vězni z Flossenbürgu a  Venusber-
gu. Vlak tak vezl 3 000 „pasažérů“ tří transportů, jednoho 
mužského a dvou ženských.

Mezi nimi „cestuje“ Priska Löwenbeinová, maminka 
s dvoudenním miminkem Haničkou.

Cesta transportu vedla z Freibergu přes Teplice, Most, 
Chomutov, Žatec, Blatno…

Vlak se neustále zastavuje a znovu rozjíždí. Hladem vězeň-
kyně blouzní, omdlévají, umírají… Těla zemřelých žen jsou 
složena v jednom rohu vagonu. Když se vlak zastaví, otvírají 
dozorci dveře a vyhazují mrtvé podél trati… 

19. dubna v noci vlak vynuceně zastavuje mezi Mostem 
a Chomutovem, na obě města je veden letecký útok spojenců.

Země se otřásá pod výbuchy bomb. Vězeňkyně Rachel 
Abramczyková, vážící něco málo přes třicet kilogramů, nad 
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ránem, promoklá a třesoucí se zimou, porodila. Droboučkého 
chlapečka ukládá do nalezené lepenkové krabice od chleba na 
špinavou podlahu vagónu… Dala mu jméno Marek.

V sobotu 21. dubna v noci za prudkého deště dorazil vlak 
do Horní Břízy. Na pokyn přednosty 

stanice Antonína Pavlíčka se s trhnutím zastavil… Čeká ho 
další zastávka. Železniční trať je totiž v Plzni, po bombardo-
vání nádraží spojenci 17. a 18. dubna, neprůjezdná. 

Pan Pavlíček ignoruje snahu strážců transportu zabránit mu 
v provedení inspekce vlaku. Prochází podél dlouhé vlakové 
soupravy. Otevřenými dveřmi vagónů vidí stovky vyzáblých 
bytostí, umírajících hladem, nemocemi, vlhkem a zimou. Cítí 
odpuzující zápach…

Vyžádal si proto rozhovor s velitelem transportu. Předložil 
mu odvážný návrh, aby byl co největší počet vězeňkyň pře-
místěn z otevřených vagonů do krytých nákladních vagonů 
opuštěného vlaku po Vlasovcích, který zde stál již týden v ko-
lejišti nádraží. Na oplátku přislíbil veliteli, že když vyhoví, při-
nese jemu a dozorcům za odměnu zásobu jídla a pití. Velitel 
svolil.

Priska, stejně jako Rachel, byla mezi šťastnými, které se do 
krytých vagonů vešly.  Anka Nathanová, v nejvyšším stupni 
těhotenství, nadále zůstala v otevřeném náklaďáku. Vůbec 
netušila, co se odehrává o několik vagónů dál.

Přednosta stanice vymyslel další plán. Unterscharführera 
transportu přemluvil k možnosti podání jídla vyhladovělým 
vězňům…

V neděli 22. dubna v půl sedmé ráno navštívil Josefa Zoub-
ka, ředitele továrny, Antonína Wirtha, majitele tovární kantý-
ny, a Jana Rajšla, učitele místní školy, aby je získal k poskytnutí 
potravinové pomoci a její koordinaci. 

Zpráva o dění kolem transportu na nádraží se šířila od úst 
k ústům. Jako blesk se rozšířila po celé Horní Bříze. Přes ne-
dostatek potravin, které byly k dostání jen na lístky, se lidé 
vzdávali svých přídělů a spěchali s košíky chleba, vajec, ovoce, 
masa a sýrů do továrního hostince v těsné blízkosti nádraží. 
S pomocí přišli mlynáři Kovář, Kesl, řezník Kočandrle. Do-
pravu proviantu nabídli obchodníci Alois Balvín a Stanislav 
Škanta.

Po celou neděli se v kuchyni kantýny pracovalo na plné 
obrátky. Bylo připraveno na pět tisíc porcí z chleba, polévky, 
kávy, koláčů, vařených vajec, …

Přednosta Pavlíček mezitím pokračoval v obhlížení vlaku  
a vězňů. U jednoho z vagónů uslyšel pláč nemluvňat. Zděšeně 
se zeptal velitele transportu, kolik je v transportu dětí. Odpo-
věď zněla: „Dvě nebo tři“. Okamžitě proto povolal místního 
lékaře Jana Rotha, aby novorozence prohlédl. Velitel to odmí-
tl: „Mají vlastního lékaře“.

Zklamaný lékař po příchodu domů o všem vyprávěl své 
ženě, s kterou v té době očekávali narození prvního dítěte. 
Paní Rothová už měla pro své miminko připravenou výba-
vičku. Když to vyslechla, poslala všechno, včetně vyšívaných 

košilek, panu Pavlíčkovi, aby každé z novorozeňat dostalo 
něco na sebe. 

Večer konečně velitel transportu dovolil přinést jídlo 
z kantýny k vlaku.

Navzdory snaze se jídlo na mnohé nedostalo. Velké množ-
ství ukradli esesáci pod záminkou, že pomohou s rozdělová-
ním, aby se vše urychlilo. Rachel s Marečkem tak nedostali 
nic…

Anka Nathanová na samém konci vlaku netušila, že se po-
dává jídlo. Pokrytá boláky, černá od sazí, stála u otevřených 
dveří vagónu a vdechovala čerstvý vzduch z lesa u nádraží.

V tom uviděla kolem vozu spěchat skupinu lidí, kteří roz-
nášeli jídlo. Jeden z mužů se před ní zastavil. Když ji spatřil, 
zíral na těhotnou polomrtvou kostru bez vlasů, vážící sotva 
třicet kilogramů. V šoku odklopýtal pryč…

Za okamžik byl zpátky se sklenicí mléka a podal ji Ance. 
Když to viděl dozorce, zvedl bičík a chtěl ji s ním šlehnout, 
pak ale nechal bičík klesnout. Anka vypila mléko. Chutnalo 
jako nektar a cítila se po něm silná jako kůň. Otřela si ústa 
hřbetem ruky, poděkovala otřesenému dobrodinci a vrátila se 
do svého vězení na kolech…

Priska měla ze všech matek největší štěstí. Dostala chléb 
s marmeládou, a navíc od pana Pavlíčka výbavu pro dítě.

Ne všichni však přežili. Při zastávce zemřelo ve vlaku 
v Horní Bříze 38 vězňů. Těla devatenácti mrtvých mužů  
a devatenácti žen byla esesáky jako odpad pohozena do ko-
lejiště… 

Přednosta stanice trval na tom, aby mrtví měli řádný po-
hřeb, protože zemřeli na půdě železnice. Žádal, aby mu byla 
sdělena jména nebo alespoň čísla mrtvých. To bylo odmítnu-
to s poznámkou: „Tito pro svět už nic neznamenají.“

Přednosta si proto vyžádal zákrok policie. Pak bylo mrt-
vým zajištěno alespoň minimum důstojnosti. Němci večer, 
už za tmy, vykopali v lese jámu a mrtvé do ní uložili.

Toho nedělního večera začalo zase pršet. Zešeřilo se. Ozý-
val se hukot letadel, střelba, křik dozorců, tmu prozařovaly 
světlice…

V nastalém zmatku dvě vězeňkyně proklouzly dozorcům 
transportu a uprchly do lesa. Doplížily se do policejní stanice, 
kde jim poradili, kudy se dostanou do nedaleké hájovny Ka-
menice. Nepozorovaně se dostaly až k hájovně, tam zaklepaly 
na dveře…

Otevřeli jim hajný Štěpánek s manželkou. Dali jim najíst, 
šaty a peníze na cestu do Plzně a do Prahy. Přes noc je ukryli 
ve stodole. Ráno se ženy vytratily…

V pondělí 23. dubna ráno přednosta stanice dostal zprávu, 
že trať přes Plzeň je už volná. Naposledy promluvil s veli-
telem transportu. Navrhoval mu, aby vlak s vězni nechal na 
odstavné koleji, že se o ně postará, a on, aby s dozorci uprchl. 
Velitel byl ale rozhodnut plnit svou povinnost až do samého 
konce. Tím pan Pavlíček a obyvatelé Horní Břízy už nemohli 
udělat nic, čím by vězně mohli zachránit před smrtí.
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Časně ráno v 6:21 hodin se nad kolejištěm hornobřízské-
ho nádraží ozval ostrý hvizd nádražácké píšťaly. Přednosta 
stanice A. Pavlíček jím vypravil transport na další cestu. Ten 
pak nesmyslně bloumal: Plzeň - Tachov - Domažlice - Klato-
vy - Horažďovice - České Budějovice - Horní Dvořiště. Vol-
ný koridor do stanice, v které byla na „pasažéry zvláštního 
vlaku“ připravena likvidace, se díky blížícím frontám Rudé  
a Americké armády úžil.

29. dubna, po pekelné šestnáctidenní cestě, vlak zastavuje 
v cílové stanici - Mauthausen, dva a půl kilometru pod kop-
cem s koncentračním táborem. Z 3.000 naložených vězňů 
přežilo strastiplnou cestu jen kolem 200 lidských trosek…

Příjezdy posledních transportů počet vězňů v táboře zdvoj-
násobily. Situace v něm byla nezvladatelná. Denně tam umíra-
lo osm set vězňů. Den před příjezdem transportu se naštěstí 
odehrálo poslední zplyňování Cyklonem B…

Po průjezdu kamennou vstupní bránou koncentráku Anka 
Nathan porodila holčičku Evičku… Bylo půl deváté večer.

5. května večer byl táborový komplex Mauthausen 11. obr-
něnou divizí americké armády osvobozen.

6. května 1960 - patnáctiletá žákyně prešovské školy Hana 
Lomová (Löwenbeinová) s maminkou přijely poděkovat do 
Horní Břízy za potravinovou pomoc, které se jim v dubnu 
1945 dostalo na hornobřízském nádraží a která je pomohla 
udržet při životě. Během pobytu byla uzavřena družba mezi 
školami v Horní Bříze a v Prešově. 

26. května 1961 - žáci a učitelé vítali poprvé na týdenním 
pobytu v H. Bříze přátele a kamarády z družební školy v Pre-
šově. Družba s výměnnými pobyty v Čechách a na Slovensku 
trvala po dobu dvaceti let. 

15. května 1971 - obci Horní Bříza byla udělena Českoslo-
venská cena míru za odbojovou činnost v průběhu 2. světové 
války.

6. května 2013 - Hana Moran (Löwenbeinová), žijící 
v USA, přijíždí s rodinou podruhé do H. Břízy.

4. října 2016 - Hana Moran (Löwenbeinová), Mark Ol-
sky, Eva Clarke (Nathanová) a Wendy Holden navštívili spo-
lečně Horní Břízu.

V aule školy proběhly besedy s žáky i veřejností spolu  
s křestem knihy W. Holdenové „Narodili se, aby přežili“, kte-
rá příběh „sourozenců z transportu“ popisuje. Hosté proved-
li pietní zastavení u hrobu pana Pavlíčka na Ústředním hřbi-
tově v Plzni, v Horní Bříze na místním hřbitově u památníku 
38 zemřelých při zastavení vlaku a v kolejišti hornobřízského 
nádraží.

O návštěvě pořídili žáci z kroužku „TV Report“ filmový 
dokument.

Ladislav Čása 
kronikář města Horní Bříza

Prameny:

Pamětní kniha obce Horní Bříza, 1938-1950

Autorovy poznámky z vyprávění H. Berger Moran (Löwenbeinové), 
nar. 12. 4. 1945 ve Freiburgu, E. Clarke (Nathanové), nar. 29. 4. 
1945 v Mauthausenu a M. Olského, nar. R. Abramczykové 20. 4. 
1945 ve vlaku poblíž Mostu na besedě v Horní Bříze 4. 10. 2016

Autorovy rozhovory s pamětníky J. Langem a V. Štěpánkem

Narodili se, aby přežili, Wendy Holdenová, Mladá fronta 1. vydá-
ní, Praha 2016
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Umění v sedle
Krásná na pohled, avšak velmi náročná na výcvik a pro-

vedení – taková je drezura koní. Základní jezdecká disciplína 
elegantně spojuje koně s jezdcem. Při sérii náročných cviků 
různé obtížnosti je kladen důraz nejen na kvalitu provedení, 
přesnost, poslušnost koně, plynulost, ale i na celkový estetický 
dojem a soulad dvojice. 

Historicky drezura sloužila k výcviku válečných koní, u kte-
rých bylo žádané, aby byli co nejlépe trénovaní a podrobili se 
tak přáním jezdce. V dnešní době je drezura koní jako moder-
ní sportovní disciplína součástí olympijských her.

Proniknout do zákulisí úchvatného jezdeckého sportu 
nám pomůže paní Veronika Horáčková a pan David Horáček 
společně se svojí dcerou Eliškou. Teprve třináctiletá Eliška 
Horáčková z Horní Břízy se totiž věnuje drezuře koní na pro-
fesionální úrovni a sklízí úctyhodné úspěchy!

Jak se Eliška dostala k jezdectví, potažmo k drezuře? 
Eliška s koňmi začala už jako hodně malá holka. Jeden ka-

marád nás pozval do stájí, abychom Elišku zkusili povozit na 
poníkovi po jízdárně a louce a tím to vše začalo. Po nějakém 
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čase dostala k Vánocům svého prvního ponyho – Silverada. 
To jí bylo kolem 6 let. Starala se o něj, občas šla s doprovodem 
na vyjížďku. Později jsme pro dceru sehnali trenérku jezdec-
tví Janu Jirsovou.

Eliška si z počátku různě pohrávala a přemýšlela, jaká dis-
ciplína z jezdectví by ji bavila nejvíce. Asi na třech soutěžích 
zkoušela i skoky. K drezuře ji nakonec nasměrovala trenérka, 
která se právě na drezuru specializuje. Drezura je vlastně krá-
lovnou jezdeckého sportu. 

Jak se taková trenérka jezdectví hledá? 
Jezdila do stejné stáje trénovat někoho jiného. Ti trenéři 

většinou mají více klientů na různých místech, které pak ob-
jíždí.

Kdy Eliška začala oficiálně závodit?
Jezdeckou licenci na kategorii pony si dělala v roce 2021. 

Od té doby aktivně závodí a  je členkou České jezdecké fe-
derace. 

Jaké jsou podmínky pro získání licence?
Naučit se hromadu otázek, složit drezurní a skokovou 

zkoušku a zkoušku z vodění koně. Když jezdec získá dva 
roky za sebou dobré výsledky na mistrovství České republiky 
v kategorii „Pony B“ (rozdělení dle velikosti koně), tak mu 
je licence na vlastní žádost přidělena. Takhle získala Eliška 
licenci na velkého koně. 

Eliško, jak to vidíš ty? Proč právě drezura a co Tě na 
tom nejvíce baví? 

Baví mě pracovat s koněm, učit se nové cviky a pak ty jed-
notlivé cviky spojit v celou úlohu. 

Můžete mi úrovně obtížnosti a obecně pravidla soutě-
že nějak přiblížit? 

Drezura je rozdělena do několika úrovní. Dělí se na takzva-
né úlohy. Úlohy Z, L, S, ST, TT – rozděleno podle obtížnosti. 
Základní kategorie je Z. Dcera jezdí obtížnost L. Do těchto 
kategorií se jezdec postupně vypracuje. 

Každá úloha má různý počet konkrétních cviků. Jezdec se 
musí úlohu naučit zpaměti. Každý cvik z té dané úlohy má 
přesně určené místo, kde se musí vykonat, jak se musí vykonat 
a je určený i přesný přechod mezi těmito body. Úlohy se jezdí 
v obdélníku 20x40 m a 20x60 m. Obdélník je značen několika 
písmeny. Eliška musí přesně vědět, v kterých bodech obdélní-
ku jsou jaká písmena. Podle toho se pak orientuje.

Úlohy jsou pro všechny stejné. Do deseti let u soutěžícího 
může dospělý danou úloh číst – například „A - vjezd pracov-
ním klusem“.

Eliško, jak se takové úlohy učíš?
Abych si to zapamatovala, namaluji si na papír obdélník, 

vyznačím si tam písmena a opakovaně si kreslím celou úlohu. 

V jaké kategorii Eliška soutěží?
Eliška aktuálně soutěží v kategorii drezura pony – věk jezd-

ce jedenáct až třináct let. Dcera jezdí na pony B - kůň do 148 
cm v kohoutku. Obecně se kategorie rozlišují podle věku, ve-
likosti koně a úrovně obtížnosti. 

Takže velikost koní se před závodem kontroluje?
Před každým ne, ale třeba na mistrovství České Republiky 

ano. Tam je při příjezdu veterinární přejímka. Při té se kůň 
předvede. Zkoumá se, jak kluše, cválá, zda je v pořádku, jestli 
nemá nějakou vadu, jestli nekulhá, proběhne kontrola platné-
ho očkování a krve. Poté se změří v kohoutku, aby se zkont-
rolovalo, zda výška koně odpovídá dané kategorii. 

Jak se výkon hodnotí?
Porotci mají seznam úloh před sebou a hodnotí jejich pro-

vedení. Hodnotí se body od 0 do 10, přičemž 10 je nejvyšší 
možné. Zároveň do hodnocení i slovně doplňují buď po-
chvalu, nebo třeba vytknou nějakou chybu. Rozhodčí hodnotí  
z jednoho, dvou, nebo třech míst obdélníku. Záleží na tom,  
o jaký závod se jedná.  

Eliško, co je pro Tebe na tomto sportu nejtěžší?
Jet úlohu tak, aby to bylo perfektní a bez chyby. 

Mít koně musí být asi velká starost. Jak takovou péči 
časově zvládáte?  

Je to každodenní péče tak na dvě a půl až tři hodiny, tak-
že časově hodně náročné. Tréninky s trenérkou jsou dvakrát  
v týdnu, když je před závody tak i třikrát až čtyřikrát. Tre-
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nérka dceři vždy naplánuje, co má další dny trénovat a na co 
se zaměřit. Zároveň dává instrukce právě i směrem ke koni. 
Kůň musí alespoň pětkrát týdně pod sedlo, trénovat cviky, na 
vycházky do lesa, na lonž, plavit se v rybníku a mít i volno. 
Není to jen o člověku, ale i o tom koni, aby to i jeho bavilo  
a měl to pestré. 

Co všechno obnáší péče o koně?
Kromě ježdění koně zahrnuje péče o koně i kování, pravi-

delné čištění koně, pravidelnou veterinární péči, jednou ročně 
návštěvu zubaře a krmení. 

Jak dlouho trvá sehnat vhodného koně? 
Vybrat vhodného drezurového koně je poměrně těžký 

úkol. Musí se zkoušet někdy i více koní, než si jezdec s koněm 
společně sednou. Na aktuálního koně jsme měli docela štěstí, 
toho jsme sehnali asi během tří měsíců. Naši kobylu Sunny 
jsme přivezli šestiletou a už měla v drezuře vychozenou obtíž-
nost S. Proto je na ni i teď vidět, že když jede složitější úlohu, 
tak ji to více baví. 

Eliško, kolik koní a jaké jsi už měla?
Nyní mám už třetího poníka. První byl Silverado – hnědák, 

druhý byl bělouš Princ 25 a teď mám kobylu Calamity Sunny 
Flower (plavák). 

Jak probíhají přípravy na závody?
Příprava na závody obnáší hlavně četnější tréninky a učení 

drezurních úloh. Na závody se musí připravit i oblečení, které 
je přesně stanovené. Jezdec musí mít bílé rukavice, bílé jez-
decké kalhoty, plastron, sako, vysoké jezdecké boty a přilbu.
Pro Elišku je to úplně všechno, žije tím. Na závody se těší, vše 
má dopředu nachystané a pečlivě zabalené.

Jak často se závody konají?
Závody jsou vlastně každý víkend. S Eliškou standardně v 

sezoně jezdíme tak jednou za 14 dní až tři týdny. Sezona je od 
půlky března do půlky listopadu. Na stránkách České jezdec-
ké federace přímo v kolonce drezura jsou vypsané všechny 
možné závody a my si tam pak vybíráme, kam se přihlásíme. 

Zároveň pokud se chce zúčastnit mistrovství České Republi-
ky, musí mít z těchto závodů vyjetou kvalifikaci. 

A jak probíhají samotné závody?
Na závody většinou jedeme v pátek, den dopředu, kvůli 

aklimatizaci jezdce, koně a celkově menšímu stresu. Samotné 
závody jsou pak v sobotu a někdy i v neděli. Jsou to dvouko-
lové soutěže. Eliška je natěšená, takže v závodní den vstane 
brzy a jde si obstarat koně. Do toho patří i péče o hřívu, která 
musí být při drezuře zapletena. Třicet minut před samotným 
závodem jde Eliška s koněm na opracoviště. To je taková pří-
pravna, aby se kůň rozhýbal, zahřál, uvolnil a pošetřil. I na 
opracovišti jsou určená pravidla – pravidlo levé ruky nebo 
rychlejšího chodu atd. U opracoviště má Eliška trenérku 
nebo má od trenérky přesné instrukce, co s koněm mají dělat.  
Z opracoviště jde do soutěžního obdélníku. Když rozhodčí 
zazvoní, může jít do obdélníku a začíná úloha. To trvá 3 až 5 
minut. Je určené i to, jakým způsobem se obdélník opouští – 
kůň musí odcházet v kroku.

Je něco, z čeho máš strach, Eliško?
Ne, strach nemám. 

Jaké úspěchy má Eliška za sebou? 
Eliška získala třetí místo na mistrovství České republiky 

mezi jednotlivci do třinácti let věku, první místo v Královické 
jezdecké lize, první místo na oblastním mistrovství Plzeňské-
ho kraje, na Západočeské dressage tour druhé místo. V ce-
lorepublikovém žebříčku ve své kategorii je druhá za loňský 
rok.

Eliško, jaké máš představy do budoucna? 
Získávat co nejlepší výsledky a v dospělosti si udělat tre-

nérskou licenci a trénovat. 

Eliško, jaký je to pocit stát na stupnici vítězů?
Úžasný pocit a užívám si to.

Eliško, máš můj velký obdiv a do budoucna Ti pře-
ji mnoho úspěchů v sedle i v osobním životě! Tobě  
i tvým rodičům moc děkuji za čas, ochotu a velmi 
obohacující rozhovor!

Jessica Kuttová 
Foto: archiv rodičů Elišky Horáčkové
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Začal 9. ročník dechovek v Horní Bříze
To nejlepší z roku 2025, tedy ta nejznámější dechovka ob-

jednaná na tento rok přijela z jižní Moravy do Horní Břízy  
v neděli 2. února 2025. Od roku 1955 si říkají Žadovjáci, vede 
ji kapelník, umělecký vedoucí a klarinetista Ladislav Svoboda 
a samozřejmě nechyběla ani zpěvačka Olga Baričicová s další-
mi zpěváky a muzikanty. Jsme moc rádi, že si návštěvníci užili 
tento mimořádný koncert.

Rozloučení zakladatele dechovek v Horní Bříze
Vážení návštěvníci, bylo mi ctí být u zrodu dechovek  

v Horní Bříze, pokračovat v dlouholeté tradici z Obory, od-
kud jsme koncerty převzali a i přes covidovou pauzu a rekon-
strukci sálu uspořádat 8 ročníků pod hlavičkou našeho města. 
Děkuji také zastupitelům za projevenou důvěru.

Pořádání těchto akcí mě vždy těšilo, stejně jako radost divá-
ků z krásných koncertů. Nicméně, vzhledem k opakovaným 
problémům, se kterými jsem se setkal jak v minulém roce, 
tak i při posledním koncertu, jsem dospěl k rozhodnutí, že za 

těchto podmínek již nemohu v organizaci nadále pokračovat.

Mezi hlavní problémy, které dlouhodobě snižují komfort 
návštěvníků a účinkujících, patří zejména:

● Nedostatečné vytápění – celý sál je vytápěn pouze 
jedním přímotopem, což způsobuje nízkou teplotu v prosto-
rách konání koncertů. Návštěvníci i účinkující sedí v teplém 
oblečení.

● Neuspokojivý stav úklidu – nepořádek na toaletách 
(nevytřeno, přeplněné odpadkové koše), ulepené a neuklizené 
stoly po předchozích akcích, nečistota v prostorách za pódi-
em a v místech pro účinkující.

● Nesprávné rozestavení stolů, které ovlivňuje pohodlí 
a celkový komfort návštěvníků.

Podobné problémy se vyskytují i při tanečních kurzech, 
kdy rodiče sedí v bundách, zvuková technika nefunguje a je 
nutné volat technika.

Vzhledem k těmto okolnostem nevidím smysl v dalším 
rozvoji a přilákání nových návštěvníků, aby festival nebyl  
i nadále finančně ztrátový, jako tomu bylo v minulém roce. 
Pohodlí a zdraví návštěvníků, zejména seniorů, je pro mě pri-
oritou. Pokud tyto základní standardy nejsou zajištěny, nemo-
hu se s čistým svědomím nadále na organizaci podílet. Proto  
s lítostí oznamuji, že se z pořádání dechových koncertů stahu-
ji, a protože se obratem našla nástupkyně, paní Eva Zajícová, 
tak jí tímto přeji, aby všechny problémy pominuly a mohlo se 
pokračovat v dlouholeté tradici.

Ladislav Čech 
zastupitel města Horní Bříza pověřený organizací koncertů 

Foto: Josef  Fiala



- 14 -



- 15 -

Ohlédnutí se za společenskými akcemi
Reprezentační ples města Horní Bříza 

Sobotní večer 23. listopadu 2024 byl večerem velkých ta-
nečních událostí. Zatímco na televizních obrazovkách pro-
bíhala soutěž StarDance, v Klubu v Horní Bříze se konal re-
prezentační ples města s kapelou Vocal Band a moderátorem 
Petrem Berkou. O úvodní předtančení se postaral folklórní 
soubor Úsměv, v průběhu večera k nám dorazila návštěva ze 
StarDance – vítězové třetí řady této soutěže Honza Onder 

s Danou Batulkovou. Ti se krátce uvedli svým vystoupením 
(překrásným waltzem a tangem), a když zjistili, že je to v Hor-
ní Bříze samý tanečník, neváhali všechny zapojit. Zanedlouho 
tancoval takřka každý, kdo měl ruce a nohy. O půlnoci vy-
stoupily tanečnice ze skupiny Daima Dancers, která se věnuje 
orientálnímu tanci. Oficiální program končil krátce po půlno-

ci losováním vítězů cen od sponzorů. Gratulujeme vítězům, 
sponzorům moc děkujeme a už nyní se těšíme na příští ples.

Rozsvícení vánočního stromu
První adventní neděle, která letos vyšla na krásné datum 

1. 12. 2024, patřila tradičním akcím - u radnice nejprve od  
15 hodin probíhal jarmark, od 17 hodin pak kulturní program 

při rozsvícení vánočního stromu. Na jarmarku bylo možné 
prohlédnout si a zakoupit spoustu věcí a výrobků. K mání 
byly například perníčky, cukroví, dekorace, svíčky, zavařeniny, 

oblečení a výrobky žáků Masarykovy ZŠ. Nesmíme zapome-
nout ani na občerstvení, o které se postarali místní sokolové. 
Se soumrakem přišlo na řadu rozsvěcování stromu, kterého 
se za pohádkové fanfáry dechového kvartetu rodiny Šlau-
fových, takzvaného Šlauftetu, ujal pan starosta. Následovala 
vystoupení mateřských škol, základní školy, sboru VoHoS  
a folklorního souboru Úsměv spolu s Úsměváčkem. Všem 
vystupujícím patří velký dík za vytvoření pestrého programu 
a vykouzlení vánoční atmosféry.

Petr Koza 
předseda kulturní a sportovní komise města 

Foto: Václav Šaroch, Josef  Fiala
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- 16 -
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Čas vánoční a vzhůru do nového roku
Školní rok se rozběhl se všemi radostmi i starostmi a na 

konci listopadu se děti ve všech třídách začaly připravovat na 
návštěvu Mikuláše v mateřské škole. Už dobře vědí, že ne-
přijde sám, ale obavy z čertů a těšení na nadílku k tomu také 
patří. Děti se naučily básničky, písničky, vyráběly mikulášskou 
výzdobu. Samotná návštěva Mikuláše, anděla a čerta se sice  
u někoho neobešla bez slziček a slibů, že už budou hodní, ale 
pěkný mikulášský balíček s nadílkou je brzo utišil.

Po mikulášské nadílce jsme začali pilně nacvičovat vánoční 
písničky a koledy, se kterými jsme vystoupili společně s dět-
mi z 2. mateřské školy u rozsvícení vánočního stromu a tím 
započal v našem městě adventní čas. V tomto čase proběhly 
v mateřské škole tvořivé dílny, kde si děti společně s rodiči 
vyrobily vánoční dekorace a předvánoční atmosféru ještě více 
umocnily básničky a písničky o Vánocích v podání malých 
účinkujících.

V naší mateřské škole zavládla předvánoční atmosféra. Děti 
s nadšením pomáhaly s výzdobou tříd, ozdobením vánočního 
stromečku, poznávaly vánoční zvyky a tradice, zpívaly kole-
dy. Největší radost jim však udělala vánoční nadílka, kdy pod 
stromečkem našly spoustu nových hraček.

Po tomto krásném adventním čase se mateř-
ská škola na několik dní uzavřela, aby si mohli všich-
ni užít vánoční svátky a volno v kruhu svých nejbližších. 
Tento čas ale rychle utekl a 6. ledna se děti ve svých třídách 
podělily o vánoční zážitky a tím se rozběhl nový kalendářní 
rok

V letošním školním roce byla na odloučeném pracovišti 
zřízena třída pouze nejstarších dětí – předškoláků. Velkým 
přínosem této třídy je možnost plnění náročnějších úkolů  
a tím i příprava na vstup do 1. třídy základní školy. Pod vede-
ním zkušených učitelek děti v lednu zaujala témata „Daleko na 
severu“ a „Jak to bylo v pravěku“.

V lednu se také všichni předškoláci zúčastnili druhé ná-
vštěvy Masarykovy základní školy v rámci projektu „Škola 
nanečisto“. Děti si vyzkoušely školní výuku v lavici i u tabule, 
poznaly prostředí ZŠ. Jsme rády, že tento projekt vznikl a děti 
se do školy vždy moc těší. 

Ani děti ze třídy Berušek, Motýlků a Papoušků nezahálely. 
Povídali jsme si o zimním období, zimních sportech, mnoho 
zábavných aktivit si děti užily s tématem „Sněhulák“, navští-
vili jsme krmelec a přinesli zvířátkům na podzim nasbírané 
žaludy a kaštany.

Za zmínku jistě stojí návštěva chovatele dravců a exo-
tických ptáků. Děti mohly na vlastní oči a doslova nado-
sah poznat sovu kalouse ušatého, poslechly si zpívajícího  
žlutého kanárka, dozvěděly se, proč má sokol na hlavě če-
pičku, čím se živí poštolka, proč neměl papoušek dlouhá pír-
ka na ocase a jako poslední se předvedl orel skalní s velkým 
rozpětím svých křídel. Některé odvážné děti pomáhaly panu 
chovateli s přípravou jednotlivých ptáků a všem se tohle vy-
stoupení velmi líbilo.

V polovině února se děti zúčastnily divadelního předsta-
vení „O Balynce, dobrém štěněti“. Štěně Balynka, kocour 
Robert a chlapec Péťa připomněli dětem, proč je nutné třídit 
odpad. Příběh s téměř detektivní zápletkou se podařilo ště-
něti zdárně rozluštit a v závěru děti z řad diváků pomohly 
odpad správně roztřídit.

Poslední únorovou akcí v mateřské škole byl v rámci ma-
sopustní tradice maškarní karneval. Děti se proměnily v nej-
různější masky a pohádkové postavičky a v animačním pro-
gramu s veselým šaškem si karneval pořádně užily.

Únorové mrazivé počasí dává dětem možnost poznávat 
proměny vody v přírodě, ale se stále sílícím sluníčkem se 
všichni těšíme na jarní radovánky

Marcela Soprová 
učitelka 1. mateřské školy
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Zprávičky z lesní školičky
Milí sousedé, známí i neznámí, je načase se opět přihlásit  

o slovo a poodkrýt něco málo z dění v naší školce. Vezme-
me to postupně a chronologicky, navážeme tam, kde jsme se 
spolu minule rozloučili – v čase adventním. Pokud tedy máte 
chuť, tak si nyní procvičíme čtení. 

Je to sice již nějaký ten pátek, ale můžeme teď s lehkou 
nostalgií zavzpomínat na Vánoce a jejich oslavu u nás ve 
školce. V dětských očích je vrcholem všech vánočních pří-
prav příchod Ježíška. Ježíšek, ta tajemná osůbka, která přine-
se vysněné dárečky, nikdy se nenechá vidět, přitom celý rok 
střeží, zda nejsme až přespříliš zlobiví, no není to kouzlo?! 
Zrovna takové kouzlo se každoročně děje i u nás ve školce. 
Říkáme tomu Štědrý večer ve školce, na který je zvané každé 
naše školkové dítě. Celý večer se věnujeme tradičním českým 
Vánocům: oprašujeme české tradice, zpíváme i posloucháme 
koledy, hodujeme u štědrovečerního stolu, čekáme na Ježíš-
ka, rozbalujeme dárky a pak jdeme v této kouzelné atmosféře 
spát. Letos tomu nebylo jinak. Vzhledem k atmosféře, která 
je vždy velmi hřejivá a kouzelně přitažlivá, si troufáme tvrdit, 
že byl večer vydařený a děti si ho (doufáme) uloží do kate-
gorie milé vzpomínky z dětství. Takový je vrchol vánočního 
veselí u nás ve školce. Není to však jen o samotném spaní ve 
školce. Společně jsme byli také u rozsvícení stromku u měst-
ské radnice, rozsvěcovali jsme náš školkový stromek, zazpívali 
jsme písničku Mikulášovi, podívali jsme se do školy na krásné 
vánoční představení od současných prvňáčků či jsme mohli 
sledovat kouzelníka Alexa s jeho neotřelými triky. Bylo toho 
hodně a bylo to krásné.

Nový rok jsme započali klidněji, nicméně i zde bylo pro 
děti připraveno několik akcí nad rámec běžných dní. Ve spo-
lupráci s Ekologickým spolkem Horní Bříza měly děti zpro-
středkované setkání s paní ornitoložkou, která nám přiblížila 

život ptáků. Také jsme se s našimi předškoláky vydali do zdej-
ší základní školy, kde proběhlo další setkání Školy nanečisto, 
při kterém si budoucí prvňáčci mile a nenásilně vyzkoušeli, 
jaké to bude být žákem první třídy.

Příchod jara je již ve vzduchu, a tak se již teď připravujeme 
na další činnosti, které obohacují běžné dny dětí ve školce  
o nevšední zážitky.

Přejeme vám všem milé dny plné zdraví, teplého slunce  
a příjemných prožitků.

Markéta Romanuttiová 
učitelka 2. mateřské školy
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A zrodila se hvězda…

Dnes bych Vám, milí čtenáři Hornobřízského zpravodaje, 
chtěla představit perlu, Perlu Plzeňského kraje, která navště-
vuje naši školu. Máme hodně nadaných dětí a mezi nimi je  
i Elen Preisingerová, žákyně pátého ročníku. Její školní pro-
spěch je výborný, patří mezi premianty třídy. I její mimoškol-
ní aktivity a výsledky, kterých v nich dosahuje, jsou úžasné. 
Elenka je dívka, která hraje divadlo, žije hudbou, zpěvem  
a nezanedbává ani sport.

V říjnu 2024 vyhrála v kategorii „Divadlo“ první místo  
a stala se Perlou Plzeňského kraje. Elenka hraje od šesti let 
v divadelní společnosti Štace. V roce 2021 prošla konkurzem 
do DJKT a začala účinkovat v muzikálu „Billy Elliot”, ná-
sledovala muzikálová pohádka „Co takhle svatba, princi?”,  
„I like zima”, „Kozí válka”…  Elen navštěvuje Základní umě-
leckou školu v Kralovicích, kde pod vedením pana učitele 
MgA. Štěpána Kose hraje na klavír, a aby toho nebylo málo, 
v ZUŠ Třemošná studuje sólový zpěv. V TK Kaznějov hraje 
tenis a ve volném čase ráda tancuje, lyžuje, maluje nebo doma 

něco vyrábí. Má ráda zvířata, stará se o kocourka a dvě morčata.  
Od šestého ročníku by chtěla studovat na gymnáziu.

Určitě uhádnete, čemu by se Elen chtěla v životě věno-
vat…

Helena Winkelhöferová 
ředitelka základní školy 

Foto: archiv žákyně
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Psí detektiv Balynka přijela do Horní Břízy zkon- 
trolovat, kdo dělá nepořádek v kouzelné zahradě

V pátek 14. února proběhl „křest ohněm“ nového člena 
souboru Divadla dětí Martina Šnajdra v roli kocoura, protože 
tři stovky dětí v domě kultury na jednom představení dokáží 
patřičně prověřit kvalitu a tah herce v 60 minutách čistého 
času.

Pátek na týdenní šňůře je pro herce svátkem. Scéna a kulisy 
se nosí do a z divadel, teplo, zima, teplo, zima. Desítky hodin 
v autech, mnohdy herci nevidí od rána do večera denní svět-
lo. Odměnou pak bývá takové publikum jako v Horní Bříze. 
Děti, pečlivě odchované profesionální dramaturgií divadla pro 
děti Alfa, takovým příkladným publikem byly jak od brzkých 
8.30, tak i od 10.00 hodin. Stovky dětí se doslova doklouzaly 
na obě představení, aby si společně se psím detektivem Balyn-
kou zazpívaly třídící chorál Halalí tralalí.

Někteří členové souboru se potom rozjeli do Prahy a jiní 

do Varů na základnu uklidit a opravit scénu, vyprat kostýmy 
a upravit nosné konstrukce na první jarní šňůru v březnu.
Hudební pohádka O Balynce, dobrém štěněti je zaměřena 
na ekologickou výchovu dětí, zejména na třídění odpadu  
a ochranu životního prostředí. Děti se v ní zábavnou formou 
učí, proč je důležité udržovat přírodu čistou a jak správně 
třídit odpad.

V roce 2025 se bude konat více jak 170 divadelně animač-
ních aktivit po celé České republice. Budou to představení 
ekopohádek O Balynce, dobrém štěněti, O vodníku Pačísko-
vi, O prasátku Arturovi a další, které mají ve svém druhém 
plánu podněty a informace o správném způsobu třídění od-
padu. Pohádky budou odehrány v divadlech, kulturních za-
řízeních, ale také na hradech a zámcích a při příležitostech 
realizace různých open air kulturních a sportovních aktivit, na 
kterých se dá očekávat účast velkého množství dětí. Divadel-
ní představení jsou připravována v sofistikovaném oblouku 
příprava-realizace-evaluace-praxe, díky němuž se dostanou 
informace o správném třídění skrze děti také do českých do-
mácností. Česká republika patří mezi evropskou špičku ve tří-
dění odpadu, přesto ještě přibližně 30 % populace může svůj 
postoj ke třídění výrazně zlepšit.

Kristýna Sklenářová 
Foto: archiv Divadla dětí

ZAPALME OHNĚ!
22. 3. 2025 v 16:00
V Horní Bříze
na louce za Grünsportem

Slavnostní táborák k příležitosti 35 let od
obnovy samostatné činnosti Pionýra.

pionyr.hb@gmail.com

Bližší informace na:
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Před 60 lety (22. února 1965) se sešlo 11 nadšených chova-
telů z Horní Břízy a okolí, aby za přítomnosti zástupce kraj-
ského výboru ČSCH př. Mareše založili novou chovatelskou 
organizaci. Setkání zahájil př. Mareš, který přítomné seznámil 
s úlohou Svazu a právy a povinnostmi členů organizace. Jme-
novitý seznam přítom-
ných je spolu s výsledky 
voleb uveden v přilože-
ném zápisu. 

Významnou osobnos-
tí byl př. Škoda, který 
byl přechodně uvolněn 
ze základní organizace 
Plzeň-město, aby svými 
zkušenostmi k založení 
nové organizace přispěl. 
Vznikající organizace 
sdružovala především 
chovatele králíků a drů-
beže. Předsedou odborné 
komise chovu králíků se 
stal Josef  Kadlec z Le-
dec a předsedou komise 
drůbeže Rudolf  Kabát 
z Horní Břízy. Ten zane-
dlouho založil plemenný 
chov. 

Protože organizace 
neměla žádné finanční 
prostředky, bylo zaháje-
no jednání s MNV a JZD  
o možnostech pronájmu 
hůře přístupných po-
zemků za účelem jejich 
obdělávání. O práci na 
pozemcích projevili zá-
jem téměř všichni přítomní. Jednalo se o tom, zda pěstovat  
a prodávat heřmánek, nebo čočku. Zvítězil heřmánek. Na ná-
kup semene někteří členové poskytli půjčku, která jim byla 
hned po sklizni vrácena. 

Hned na první schůzi byl dohodnut termín schůze příští, 
na které bylo dohodnuto, že se schůze budou konat pravidel-
ně každé první úterý v měsíci. Již v květnu 1965 proběhlo jed-
nání o návratu př. Škody do mateřské organizace Plzeň-měs-
to. Na schůzi 25. 5. 1965 proběhly volby nového předsedy, 
kterým se na dlouhá léta stal Rudolf  Kabát, a stávající výbor 
byl částečně rekonstruován. Tak jak organizace rozvíjela svo-
ji činnost, vstupovala ve známost a docházelo k rozšiřování 
její členské základny. Do března 1968 přistoupilo 11 nových 
členů. Ne všichni členové byli s činností spokojeni. Již 8. lis-
topadu 1966 organizaci dva z nich opustili a v lednu 1967 byli 
pro neplnění povinností další dva vyloučeni.

Na červnové schůzi byla organizace vyzvána k uzavření 
závazku na počest okresní konference ČSCHDHZ. Závazek 
byl uzavřen ve znění: „Odpracujeme 20 pracovních jednotek 
v JZD, odevzdáme 50 králičích kožek, 10 kg králičího masa  
a 20 kg (to je 360 kusů) vajec.“ Byla také stanovena částka na re-

gistraci a tetování králíků 
ve výši 1,50 Kč, z čehož 
1 Kč zůstane organizaci  
a 0,50 Kčs bude převe-
deno na okres. Protože 
v tomto roce probíhala 
epidemie myxomatózy, 
bylo rozhodnuto, že te-
tování proběhne, až se 
situace uklidní. Výroční 
schůze v lednu 1967 byla 
volební. V rámci drob-
ných změn došlo k výmě-
ně tetovatele, kterým se 
stal Jaroslav Drozda. 

V říjnu téhož roku 
bylo oznámeno a násled-
ně odhlasováno, že čle-
nům, kteří nebudou teto-
vat králíky a kroužkovat 
drůbež, bude krácen pří-
děl krmiva. V listopadu 
byl příděl krmiva omezen 
i za neplnění dodávek 
králičího masa. Nově 
však byl zaveden příděl  
8 kg za výkon funkce. Na 
3. prosince bylo napláno-
váno stolní bodování krá-
líků, které se v pozdějších 
letech uskutečnilo ještě 
několikrát.

Na schůzi 8. ledna 1968 bylo přislíbeno dodání většího 
množství volného krmiva, které se však oddalovalo. V rámci 
dobových zvyklostí proběhla 8. července schůze, na které byla 
naplánována další na 9. září 1968. Ta probíhala již v nových 
podmínkách. Ústy předsedy na ní bylo členům oznámeno, 
že volné krmení dosud vzhledem k situaci ve státě nedošlo  
a bude v souvislosti s tím jednáno s okresem. Kromě pozván-
ky k obeslání pražské chovatelské výstavy byl přečten dopis 
z místní organizace KSČ, ve kterém se oznamuje znovu usta-
vení Národní fronty a ve kterém zazněl požadavek nahlásit 
jednoho člena do této NF. Členové se usnesli, že vzhledem 
k nízkému zastoupení členů z Horní Břízy do nově ustavené 
NF nikdo nahlášen nebude. 

Další schůze byla naplánována na 4. listopadu, ale o tom 
až příště.

Václav Richtr  
jednatel ZO ČSCH Horní Bříza
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Počátky ZO Českého svazu chovatelů v Horní Bříze
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Nejběžnější pěvci našich budek
V Horní Bříze je rozmístěno téměř 100 budek, které jsou 

pravidelně v zimním období kontrolovány a čištěny. Každo-
roční čištění je nutné, aby se zabránilo rozšiřování parazitů  
a ptáci měli i v následujícím roce ideální podmínky k hnízdění.

Budky, které jsou instalovány přibližně ve výšce 2–3 me-
trů na kmenech stromů, jsou opatřeny vletovým otvorem  
o průměru 3,2 cm. Takový otvor je ideální pro hnízdění sý-
kory koňadry, sýkory modřinky nebo například brhlíka lesní-
ho. Samotná hnízda sýkory koňadry a sýkory modřinky jsou 
od sebe nerozlišitelná. Obě si je zakládají převážně z mechu  
a zvířecí srsti, přičemž do struktury přidávají i další materiály, 
jako jsou peří, listí či rostliny.

Oproti tomu hnízdo brhlíka lesního lze snadno poznat. 
Brhlík si ho totiž zakládá z pravidelných kousků borovicové 
kůry, kterými vystýlá v přirozeném prostředí vhodnou dutinu, 
v našem případě dřevěnou budku. Navíc si dokáže hnízdo tzv. 
zazdít bahnem se slinami.

Jak jsme již zmínili, hnízda sýkory koňadry a sýkory mod-
řinky jsou k nerozeznání, liší se však velikostí vajíček. Vajíčka 
sýkory koňadry jsou oproti vajíčkům sýkory modřinky větší. 
Obojí jsou bílá s narůžovělými flíčky. Vajíčko brhlíka lesního 
je ještě větší a má tmavé skvrny. Při čištění budek lze nalézt 
i nevylíhlá vajíčka, protože v přírodě není nic stoprocentní  
a občas se stane, že se mláďata z vajíček nevylíhnou.

V letošním roce se podařilo potvrdit hnízdění všech tří zmi-
ňovaných druhů, ale o tom až v příštím vydání zpravodaje.

Jan Walter 
člen Ekologického spolku Horní Bříza 

Foto: archiv autora
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Sledujte naše facebookové stránky pro aktuální informace a těšíme se na setkávání  
na dalších akcích organizovaných ekologickým spolkem v roce 2025! 

Akce ekologického spolku - jaro 2025
Čtvrtek 13. 3. 2025

 Beseda k výsadbě stromů v sídlišti 2. část 
 od 18:00,  Komunitní centrum Horní Bříza

Sobota 29. 3. 2025
 Ukliďme Horní Břízu 

 od 9:00,  sraz u hřbitova v Horní Bříze

Sobota 5. 4. 2025 
 od 9:00 výsadba stromů v sídlišti – 2. část

Neděle 13. 4. 2025
 Swapová akce  

 od 9:00, v sokolovně Horní Bříza

Neděle 11. 5. 2025 
 Vycházka s ekologickým spolkem za přírodními  

 zajímavostmi Horní Břízy

Swap v Horní Bříze  
   dejte věcem druhou šanci!

Máte doma věci, které už nepotřebujete, ale bylo by 
škoda je vyhodit? Přijďte na swapovou akci – místo, 
kde můžete své přebytečné věci darovat a zároveň si 
zdarma odnést něco, co se hodí vám!

 Kdy: Neděle 13. 4. 2025, 9:00–14:00 
 Kde: Sokolovna, Horní Bříza

Co můžete přinést a odnést? 

Především oblečení, hračky, knihy a drob-
né spotřebiče. Swap funguje na principu výmě-
ny – nemusíte nic nosit, stačí si přijít vybrat. 
Přijďte si udělat radost, podpořit udržitelnost a dát vě-
cem nový domov. 

Těšíme se na vás! 
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28. ročník Krajského kola turnaje ve hře ringo  
a Uzlařské regaty 

Pionýrská skupina Horní Bříza uspořádala v sobotu  
18. 1. 2025 již 28. ročník Krajského kola turnaje ve hře rin-
go, který proběhl v Masarykově ZŠ v Horní Bříze. Akce při-
lákala rekordní počet návštěvníků – zaregistrovalo se přes  
250 soutěžících. Soutěžilo se ve čtyřech věkových kategoriích 
od nejmladších dětí až po dospělé. Hra probíhala v mladších 
kategoriích podle rekreačních pravidel ringa, zatímco nejstarší 
kategorie soutěžila podle sportovních pravidel vydaných Čes-
kým klubem ringa. Všechny kategorie hrály ve trojicích, což 
přispělo k napětí a dynamice turnaje.

Vedle turnaje ve hře ringo se uskutečnila také Uzlařská re-
gata, kterou zajišťovala PS Mladých požárníků Obora. Sou-
těžící zde prověřili své dovednosti vázání uzlů, jako je plochá 
spojka, tesařský uzel, zkracovačka, lodní smyčka, škotový uzel 
a dračí smyčka. Doprovodný program nabídl další atraktiv-
ní soutěže, jako střelbu ze vzduchovky, šipky, skládání puzzlí  
a oblíbenou hru „Kloboučku hop“. Na akci přijeli soutěžící 
nejen z Plzeňského kraje, jako jsou PS Šťáhlavy, SDH Nýřany, 
SDH Ledce, MH Tlučná, PS MP Obora a Všeruby, ale také 
z různých koutů České republiky. Mezi zúčastněné patřily PS 
Dubí, Rangers z Brna, 1. PTS Mladá Boleslav, Dlažka z Mo-
ravy, PS Sýčfíni z Prahy a SK Lutra ze Stráže pod Ralskem.

Celý den se nesl ve znamení přátelské atmosféry a soutě-
živého ducha, což nadchlo nejen soutěžící, ale i diváky. Již 
nyní se těšíme na příští ročník, který slibuje další nárůst počtu 
návštěvníků. Budeme se snažit zajistit kvalitní sportovní zá-
žitek nejen z ringa, ale i z doprovodných aktivit, aby si každý 
účastník odnesl nezapomenutelné vzpomínky.

Jakub Šulda 
vedoucí oddílu Ringo 

Foto: archiv Pionýrské skupiny Horní Bříza 
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Pořad věnovaný Zdeňku Bláhovi k 95. narozeninám
Výroční pořad s názvem „Zdeněk Bláha 95“ se konal v so-

botu 25. ledna od 17 hodin v Klubu Horní Bříza. Členové 
souboru Úsměv ho svému zakladateli chystali už od loňského 
jarního soustředění. Oslavili jsme tak společně s naplněným 
sálem diváků významné životní jubileum Zdeňka Bláhy, na-
šeho dlouholetého uměleckého vedoucího, rodáka a čestného 
občana Horní Břízy. 

Do pořadu také přijala pozvání i řada vzácných hostů, kteří 
zpestřili program svými vzpomínkami nebo zdravicemi pro 
svého kamaráda nebo rozhlasového spolupracovníka. Mezi 
nimi nechyběl ani houslista, zpěvák, hudební skladatel a umě-
lecký vedoucí Hradišťanu, Jura Pavlica, který přijel z největší 
dálky a už tradičně se pořadů pro Zdeňka velmi rád účastní. 
S radostí přijal pozvání i kamarád a spolutvůrce rozhlasových 
pořadů, bývalý člen kapely Úsměv - Jaroslav Krček nebo 
bývalý ředitel ČRo v Plzni Zdeněk Levý. Nemohla chybět 

Konrádyho dudácká muzika s Vaškem Švíkem a Vlastíkem 
Konrádym, kterou Zdeněk Bláha s Antonínem Konrádym 
založili v roce 1955. Jak Zdeněk Bláha inspiruje i mladší ge-

neraci autorů, to nám řekli Zdeněk Vejvoda, Dalibor Bárta  
a Josef  Kuneš. Zazněla i dudácká skladba „Milostná pro dvo-
je dudy”, kterou Zdeněk napsal. 
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Provedení řezu vinné révy je vždy velmi hluboké a razant-
ní. Je to z důvodu bujného růstu liány a tvorby hroznů na 
mladém réví, které vyrůstá z loňských mladých výhonů (taž-
ňů). Vždy se snažíme ponechat ty výhony, které jsou nejblí-
že ke kmínku (nosnému ramenu) a vodícímu drátu. Dalším 
společným znakem řezu je termín provedení, který standard-
ně nastává od konce ledna do začátku března (v závislosti na 
vývoji teplot). Řez již neprovádíme pokud po řezu vinná réva 
výrazně ,,slzí” neboli roní mízu. Pokud řez v tomto období 
provedeme, může dojít až k vysílení a odumření sazenice. Typ 
a způsob řezu závisí na způsobu pěstování révy a výšce opory 
(drátěnky).

Řez v prvním roce po výsadbě:
Vybereme pouze jeden nejvitálnější a nejrovnější výhon, 

který v loňském roce dostatečně vyzrál. Ten začistíme, tedy 
odstraníme všechny úponky, zkrácené zálistkové výhony  
a jiný předčasný obrost.

Pokud se u štěpu vytvořil i další výhon, ponecháme ho 
ve formě dvouokého čípku, cca 1,5 cm nad očkem. Ostat-
ní možné výhony (kromě čípku a budoucího kmínku) zcela 
odstraníme. Délka vybraného výhonu musí korespondovat  
s budoucím tvarem hlavy révy.

Očištěný vybraný výhon (budoucí kmínek) zastřihneme 
v závislosti na tom, zda je výhon dostatečně dlouhý, tedy  
2 pupeny nad výškou prvního drátu či výškou pergoly, nebo 

pokud nedosahuje požadované výšky, tak zastřihneme na po-
lovinu délky ve vyzrálé části réví.

Důkladně vyvážeme, tj. upevníme vybraný výhon (budou-
cí kmínek) k opoře pro vytvoření stability a lepšího srovnání 
kmínku

Během vegetace důkladně čistíme kmínek a mladé nově 
narostlé výhony (na drátěnce či pergole) vyvážeme do poža-
dovaného tvaru.

Řez v dalších letech:
Na napěstovaném kmínku ponecháme poslední dva výho-

ny, které opět razatně zakrátíme. U klasického vedení pone-
cháme jeden výhon jako tažeň s max. zatížením 5 až 8 oček 
(stolní/moštové odrůdy). S druhého výhonu uděláme dvouo-
ký čípek. Pokud máte v úmyslu vedení kmínku vyšší (pergo-
la, stěna, konstrukce), tak stačí po celé délce ponechávat jen 
dvouoké čípky.

V dalších letech u klasického vedení řežeme perspektivní 
mladé tažně s vyzrálého réví a čípky řežeme co nejblíže hlavě 
révy. U ostatních tvarů řežeme stále dvouoké čípky s vyzrálé-
ho réví v dostatečných odstupech.

Řez je u révy vinné velmi důležitý agrotechnický zásah  
a jeho provedení je třeba provádět včas, pečlivě a každoročně.

Josef  Vačkář 
předseda spolku Vinaři Plzeňska
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Vhodné období pro řez révy vinné je právě teď

Konference pořadu se ujali Jaroslav Pokorný a Vlastimil 
Bursa, režie pořadu Markéta Jílková. Taneční čísla se střídala 
s pěveckými a muzikantskými výkony kapely Úsměv. Předve-
dl se také klarinetový soubor sestavený z mladých muzikantů  
a tanečníků s vozembouchovým sólem. Zajímavostí bylo i vy-
stoupení 10 dudáků na jevišti se skladbami Z. Bláhy, zahráli 
„Pochod dudáků” a „Plzeňskou věž”. Zazněly natočené vzka-
zy od Zdeňka Bláhy a Antonína Konrádyho, kteří se nemohli 
ze zdravotních důvodů pořadu zúčastnit. Konec vystoupení 
patřil tradičně Hráběcímu štandrleti, které veršem oslavovalo 
Zdeňka Bláhu. Na závěr mu na jevišti všichni účinkující ještě 
zazpívali píseň „Dudlaj, dudlaj”. Byl to pro nás i pro diváky 
dojemný a zcela mimořádný zážitek, soudě podle bouřlivých 
ohlasů z hlediště a nakonec i potlesku diváků ve stoje. Po 

ukončení pořadu jsme měli možnost si s hosty, diváky a bý-
valými členy souboru popovídat. Tak srdečné reakce a dojetí 
jsme opravdu nečekali. Proto doufáme, že všichni odcházeli 
domů spokojeni a to je pro nás největší odměna. 

Těšíme se na další setkání a zveme Vás na Staročeský bál, 
který se bude letos konat 14. března v Klubu Horní Bříza. 
Nebude chybět předtančení, bohatá tombola a tradiční kaba-
ret „U Darebníka“. Každoročně pořádáme celodenní akci 
„Velikonoční pochod na Rabštejn“, který se bude konat v ne-
děli 20. dubna, a budeme rádi, když půjdete s námi. Podrob-
nější informace najdete na našem webu. 

Markéta Jílková 
vedoucí taneční složky FS Úsměv 

Foto: Eva Hajšmanová, Václav Šaroch a Josef  Fiala
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Fotografův výhled do roku 2025
Vážený čtenáři, zejména ty, který naše občasné články in-

formující širokou veřejnost naší obce čteš již opakovaně, za-
znamenáváš nyní, že náš místní klub amatérských fotografů 
stále pokračuje ve své činnosti.

Na co se v letošním roce může náš návštěvník těšit? 
S plánovaným otevřením Městského muzea o první dubnové 
neděli se chystáme do prostor Výstavní síně v I. patře budovy 
navěsit expozici fotografií pod názvem „Chalupy“.  Tou při-
blížíme návštěvníkům různá obydlí postavená našimi mnohdy 
prapředky v dobách dávno minulých. Velice často tyto stavby 
vypovídají o době svého vzniku, o nelehkém životě obyvatel, 
ale také o citu pro přírodu a pro usazení chalupy do krajiny. 
Návštěvník sám může na místě posoudit, zda se nám záměr 
vzdát hold našim pracovitým a zručným předkům podařil. 
Počítáme také s návštěvou školní mládeže, kde se může pro 
vnímavého jedince stát „obrázek z minula“ inspirací.

Loni jsme započali s výzdobou stěny nad schodištěm ve 
zmíněném muzeu, abychom návštěvníka již od vchodu upou-
tali pro expozice v patře. Na letošní rok právě v této době 
tiskneme fotografie, které zavedou oko pozorovatele do zám-
ku Horšovský Týn. Ne každý den se jedinec po vystoupá-
ní několika schodů projde kolem zámku, ale také jeho velice 
krásnými reprezentativními komnatami.

Gala fotovýstava „Moje ŠUMAVA“,
celostátní putovní výstava zavítá také do naší obce. S orga-

nizátory této naprosto ojedinělé společné výstavy fotografií 

foto-profesionálů a amatérů byl dojednán termín konání od 
neděle 3. srpna 2025 do poloviny září. Místem konání je již 
zde zmíněná síň v Městském muzeu.

Slavnostní vernisáž je plánována na čtvrtek 7. srpna z dů-
vodů co nejpočetnější možné účasti autorů fotografií. Cel-
kem bude vystaveno 53 pohledů na hory našeho kraje od 53 
fotografů - šumavských vlků. Výstava měla počátek svého 
putování na jaře roku 2022 ve Volarech a od té doby prošla 
desítkami českých měst a turistických postů.  Byla také hos-
tem galerie Václava Brožíka v sousední Třemošné, kde byli 
mezi návštěvníky členové místního spolku Betula Viridis. Le-
tos bude možnost 

jejího zhlédnutí přímo u nás v obci. Termín do půlky září 
je volen pro možnou návštěvu školních tříd MZŠ po zahájení 
nového školního roku.  Výstavní prostory naší síně v muzeu 
jsou, ve srovnání například se zmíněnou galerií V. Brožíka, 
poněkud menší. Proto vedení radnice a kulturní komise prá-
vě v těchto týdnech a měsících zajišťuje rozšíření možnosti 
navěšení exponátů pomocí nových doplňkových atraktivních 
přemístitelných konstrukcí. Ty následně najdou využití v mu-
zeu.

Čtenář jistě vytušil, že nejen náš klub, ale zejména vedení 
města si uvědomuje, že tentokrát půjde o reprezentaci našeho 
města. To se v dobách slávy místní keramiky nesmazatelně 
zapsalo do paměti mnoha vzdálených návštěvníků zdejších 
špičkových kulturních akcí, kteří si na tyto příjemné zážitky 
čas od času s nostalgií vzpomenou a veřejně je sdílejí.

Kruh vzpomínek a úcty k práci předků se nám zde opět 
uzavírá – hold našim předkům jsme vzdali prvními slovy  
o chalupách a nyní o započatých šlépějích kulturních, které 
jsou v obci stále díky spolkům a radnici prošlapávány, ať do 
sněhu, mokroty či po slunné stezce.

Václav Šaroch 
šéf  spolku HB Photo Club 

Foto: archiv spolku
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Husův kámen - jak to vlastně bylo...
U Husa, u břízek, cestou k vodárně, všichni víme, kde se to 

v Horní Bříze říká, ale málokdo už ví proč.

Horní Bříza se neustále rozrůstá, přibývají noví obyvatelé, 
ale málokdo se zajímá o původ a historii míst ve svém novém 
městě. Pamětníků ubývá, fotek je pramálo. Při cestě od sídliště 
do lesa nebo na kaolinku minou nějaký kámen, který už tam 
asi stojí věky, snad nějaký bývalý smírčí kříž nebo pomník či 
co. Bývá bohužel pravidelně „vyzdoben” sprejem, že ani není 
poznat kalich vytesaný do kamene. A přitom to není taková 
dávná historie, co byl vytáhnut z křoví a dávnou technikou 
stavitelů pyramid dopraven zpět na místo, které si zasloužil.

Není v českých městech a vesnicích mnoho míst, kde by 
nebyla zmínka o Janu Husovi.  Historicky sloužila tato místa 
ke srazům národovců po vzniku samostatné Československé 
republiky, dělali se zde vatry na počest mistra Jana Husa, cílem 
bylo upevnit v lidech povědomí o vlastní státnosti a revolta 
proti bývalému rakouskému mocnářství. Pak přišla doba ro-
zorávání mezí a na mistra Jana už nikdo nevzpomněl.
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Září 1993 - tak konečně den D
Mladí a neklidní skauti z Horní Břízy už neví, co roupama 

dělat, jako by jim nestačily jejich stovky hodin odpracovaných 
na klubovně Na Rypličce, kde už jsme konečně dělali něco 
svého. Jirka Král, Vlasta Skolek a další pamětníci dodali infor-
mace o Husovu kameni, který má údajně ležet někde v křoví 
u břízek, cestou k vodárně. Prý ho tam kdysi při úpravě mezí 
někdo odhrnul a zůstal na dlouhý čas v zapomnění.

To byla naše šance zapsat se do historie Horní Břízy. Těžká 
technika nulová, soušky z lesa, lana a krumpáč z klubovny a šli 
jsme do akce. Prosekávali jsme křoví západně od břízek a tam 
úplně veprostřed neprostupné džungle šípků a ostružin ležel 
zarostlý a napůl zahrabaný náš kámen!

Teď už bylo vyhráno, zbývalo než vyčistit okolí kamene, 
připravit trasu pro posouvání válců z kulatin a dlouhými kůly 
postrkovat kámen na místo, které jsme vybrali jako nejvhod-
nější k jeho původní reprezentativní funkci. Večer kámen 
konečně zapadnul do připraveného výkopu základu. Další 
dny jsme kámen ještě čistili od nánosů špíny a mechu a bratr 
Tesák tesal kalich do plochy obrácené k cestě - tak jsme to  
v naší romantizující domněnce rozhodli - kalich tam musí být! 
A kdo jiný by ho měl tesat než Tesák. Jako ochranu sluchu 
zvolil ponožky, které si nacpal do uší, takže vypadal z dálky 
jako kokršpaněl. No byla to zábava v těch mladých junáckých 
letech. Pak už jsme jen občas očistili vandalské nápisy a ne-
chali kámen svému osudu.

A ač to není žádné kulaté výročí, nýbrž „jen“ 32 let, co byl 
Husův kámen obnoven, možná by zasloužil ze strany svého 
města trošku více pozornosti, minimálně ohledně své historie 
od doby původního usazení do doby, než byl odejit do věč-
ných křovin, odkud ho zas náhodou parta kluků vzkřísila.

Berte tento příspěvek jako výkop k nějaké další akci, tohle 
místo si to dozajista zaslouží. Kdo z nás tam někdy nebyl na 
rande...

Marcel Telín 
vůdce oddílu Ksunktoteka 

Foto: archiv Skauti Horní Bříza
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Pochod za svařákem a turnaj ve hře Člověče, nezlob 
se!

První sobotu v novém roce se v naší jednotě konala tradič-
ní akce Putování za svařáčkem a turnaj ve hře Člověče, nezlob 
se! Start pochodu byl ráno u sokolovny, kde jsme si naplnili 
termosky svařákem, dětem samozřejmě čajem, a vyrazili jsme 
na tříhodinovou procházku po okolí Horní Břízy. I letos si 
děti s sebou vzaly dobroty pro lesní zvěř a ptactvo a ozdobily 
s nimi vybraný stromek. Odpolední turnaj byl jako každý rok 
napínavý a plný zvratů až do konce. Dospělí se musí snažit, 
protože v této hře na věku nezáleží… Na prvním místě se le-
tos umístila Maruška Ťoupalová, druhé místo obsadila Aneta 
Mastná a třetí skončila Sofie Laierová. I tentokrát tedy dvě 
místa na stupni vítězů patřila dětem!

Markéta Bartošová 
členka T. J. Sokol Horní Bříza 

Foto: Jana Svobodová

Sokolský bál
V sobotu 25. ledna jsme v naší sokolovně měli tu čest při-

vítat necelých sto hostů na našem tradičním Sokolském bále.  
K tanci, poslechu a často i zpěvu hrála plzeňská kapela Pro-
měny band. Tančilo se prakticky celý večer, přesto přítomným 
stačila jedna pauza v tancování na to, aby vykoupili všechny 
lístky do tomboly. Ta byla velmi bohatá nejen co do počtu 
cen, ale také do jejich rozmanitosti. Tímto bychom ještě jed-
nou rádi poděkovali všem našim sponzorům. Z nevýherních 
lístků se o půlnoci tahalo šťastné číslo k souboji o hlavní 

ceny. Nejprve se šestice hostů rozdělila do dvou trojic, jejichž 
úkol byl snadný: poskládat dětské puzzle rychleji než soupeři. 
V druhém kole už hrál každý za sebe a rozhodovalo štěstíčko. 
Házelo se kostkou a hody se sčítaly. Ceny byly rozdány a moh-
lo se pokračovat v taneční zábavě. I přes pokročilou noční 
hodinu se stále tančilo a zpívalo. Díky Vám všem, kteří jste 
se přišli pobavit, bez Vás bychom si bál neužili ani my, proto 
nám dovolte, abychom Vás již teď pozvali na Sokolský bál 
2026. Zapište si do diářů, že se na Vás budeme těšit v sobotu 
26. ledna 2026. 

Veronika Gábová 
členka T. J. Sokol Horní Bříza

Slovo nově zvoleného starosty T. J. Sokol Horní Bříza
Vážení členové, přátelé a příznivci Sokola, je mi velkou ctí, 

že mohu před vámi stát jako nový starosta naší Tělocvičné 
jednoty Sokol Horní Bříza. V první řadě bych chtěl podě-
kovat svému předchůdci V. Kargeradovi a ostatním členům 
výboru, kteří se rozhodli nepokračovat po valné hromadě ve 
svých funkcích, za spoustu odvedené práce při cvičení, re-
konstrukci sokolovny i gastro činnostech.  Zároveň musím 
vyjádřit radost z toho, že v novém složení se podařilo výbor 
omladit a doplnit o aktivní členy T. J.

Hlavní prioritou T. J. Sokol v Horní Bříze zůstává cvičení 
sokolské všestrannosti, zejména dětí, což zajišťují naši cviči-
telé, mezi které také patřím. Rád bych nadále pokračoval ve 
spolupráci s městem,  místními školami a spolky ve využití 
sokolovny.  Přál bych si, aby sokolovna plnila svůj původ-
ní účel přirozeného centra města. Za hlavní úkol považuji, 
kromě zajištění chodu T. J. Sokol po provozní a ekonomické 
stránce, dokončení započaté rekonstrukce sokolovny. Mys-
lím, že většina občanů Horní Břízy zaznamenala, že od jejího 
začátku v roce 2010 je za námi vidět spousta práce. V roce 
2025 bychom chtěli provést opravu fasády, což je poslední 
velká investice do uvedení sokolovny do stavu, který si tato 
historická budova zaslouží. V roce 2026 uplyne 20 let od ob-
novení sokolské jednoty v Horní Bříze a já věřím, že toto 
výročí si budeme moci připomenout v plně zrekonstruované 
sokolovně.

Všem členům i všem příznivcům bych chtěl poděkovat za 
podporu. Těším se na spolupráci a věřím, že sokolské ideály 
nás budou i nadále inspirovat a spojovat.

Se sokolským pozdravem „Nazdar”, 

Pavel Moláček 
starosta T. J. Sokol Horní Bříza 

Tělocvičná jednota Sokol Horní Bříza

Sledujte nás na webu: sokolhornibriza.webnode.cz
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Fotky Horní Břízy
Ukažte Horní Břízu v tom nejlepším světle!
Stačí na Instagram nahrát fotku s hashtagem #HorniBriza, my ty nejlepší  
repostneme a zveřejníme v HB zpravodaji.

@fotkyhornibrizy


